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22
Veengebieden vernatten en 

herstellen (2)
Bram Talman Bram Talman

Toevoegen van nieuwe 

tekst
77

Een hoger grondwaterpeil biedt ruimte voor experimenten 

met onder andere paludicultuur(1). Deze experimenten 

kunnen door de provincie worden ondersteund. 

(1) natte landbouw om veen te laten herstellen

Op verschillende plaatsen in Nederland is, succesvol, 

geëxperimenteerd met onder andere paludicultuur. Hiermee 

worden agrariërs van een nieuwe inkomstenbron voorzien en 

wordt het natte laagveen hersteld. Zie ook amendement 

Veengebieden vernatten en herstellen (1) (BVC) We plaatsen 

de voorgestelde tekst na de "." en voegen een footnote toe 

over paludicultuur.

overnemen

Door het opnieuw onderwater zetten van 

drooggelegde veenweide percelen wordt de 

oxidatie van veen en dus de CO2 uitstoot 

verlaagd. Het bestuur vindt dit amendement een 

goede toevoeging aan het 

verkiezingsprogramma.

23
Actiepunt ‘Water van 

zwemkwaliteit’ wijzigen

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant Wijzigen van de tekst 113 t/m 117

Water van zwemkwaliteit in de hele provincie. Niet 

alleen het zwemwater moet van goede kwaliteit 

zijn, maar al het water moet van zwemkwaliteit zijn! 

Dit is niet alleen belangrijk voor onze gezondheid, 

maar ook voor de natuur. Doordat we het waterpeil 

verhogen, stapelen schadelijke stoffen zich niet 

alleen op, maar kunnen zich ook over grotere 

gebieden verspreiden.

Water van goede ecologische kwaliteit in de hele 

provincie: Nú met waterschappen aan de slag voor goede 

ecologische waterkwaliteit. We wachten dus niet af en 

herontwerpen ons watersysteem zodat het aquatisch 

natuurherstel mogelijk maakt. Waar nodig doen we 

onderzoek om overal op tafel te krijgen waarom de 

waterkwaliteit maar niet op peil wil komen.

De twee actiepunten voor schoon zwemwater sluiten niet 

goed aan bij de prioriteit van Kaderrichtlijn Water, namelijk 

goede ecologische waterkwaliteit. Voorstel om het punt 

‘Water van zwemkwaliteit in de hele provincie’ te vervangen.

neutraal

In het verkiezingsprogramma is ervoor gekozen 

om de nadruk te leggen om de kwaliteit van 

zwemwater. Wat de indiener naar voren brengt, 

is echter wel een terecht punt. Het bestuur laat 

de keuze aan de leden.

24

Zeespiegelstijging [1/2]: 

Voor een 

toekomstbestendige 

provincie

Evita 

Rozenberg
Evita Rozenberg

Toevoegen van nieuwe 

tekst
125

Daarnaast kampt de provincie met een stijgende 

zeespiegel, met als gevolg een zwaardere belasting op 

duinen, dijken en stormvloedkeringen.

In een verkiezingsprogramma waarbij ver vooruit wordt 

gekeken om grote opgaven aan te pakken voor de 

toekomstige generaties kan de zeespiegelstijging, 

veroorzaakt door klimaatverandering, niet ontbreken. De 

snelheid van deze stijging is nog onzeker, maar voor een 

toekomstbestendig Zuid-Holland moet de fractie in de 

Provinciale Staten actie ondernemen om haar inwoners te 

beschermen. In 2026, nog binnen de termijn van het 

verkiezingsprogramma 2023-2027, wordt het nieuwe 

Deltaprogramma vastgesteld op advies van het 

Kennisprogramma Zeepspiegelstijging (KP ZSS). Dit is een 

cruciaal moment voor de Provinciale Staten om mee te 

werken aan de toekomst van Zuid-Holland.

overnemen

De snelheid van de zeespiegelstijging is 

inderdaad nog onzeker, maar voor een 

toekomstbestendig Zuid-Holland moet de fractie 

in de Provinciale Staten alles doen om haar 

inwoners te beschermen. 

valt niets verifieren.

25

Zeespiegelstijging [2/2]: 

Voor een 

toekomstbestendige 

provincie

Evita 

Rozenberg
Evita Rozenberg

Toevoegen van nieuwe 

tekst
152

Werken aan passende plannen ten aanzien van de 

zeespiegelstijging. In samenwerking met de 

Rijksoverheid, het Kennisprogramma Zeepspiegelstijging 

(KP ZSS) en het Deltaprogramma werken aan projecties, 

scenario’s en passende implementatiestrategieën - om 

ervoor te zorgen dat de inwoners van Zuid-Holland droge 

voeten houden en om verzilting van het water tegen te 

gaan.

In een verkiezingsprogramma waarbij ver vooruit wordt 

gekeken om grote opgaven aan te pakken voor de 

toekomstige generaties kan de zeespiegelstijging, 

veroorzaakt door klimaatverandering, niet ontbreken. De 

snelheid van deze stijging is nog onzeker, maar voor een 

toekomstbestendig Zuid-Holland moet de fractie in de 

Provinciale Staten actie ondernemen om haar inwoners te 

beschermen. In 2026, nog binnen de termijn van het 

verkiezingsprogramma 2023-2027, wordt het nieuwe 

Deltaprogramma vastgesteld op advies van het 

Kennisprogramma Zeepspiegelstijging (KP ZSS). Dit is een 

cruciaal moment voor de Provinciale Staten om mee te 

werken aan de toekomst van Zuid-Holland.

overnemen

Het bestuur vindt de voorgestelde tekst in dit 

amendement een goede toevoeging aan het 

verkiezingsprogramma

26

Houtkachels zijn ook 

onderdeel van een vuile 

lucht

Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
172

We gaan met gemeenten in gesprek over het gebruik van 

houtkachels en de handhaving op het gebruik van deze 

kachels.

Houtkachels dragen bij aan de luchtvervuiling en mensen 

kunnen last krijgen van de uitstoot van houtkachels.
ontraden

Het bestuur erkent dat houtkachel bijdrage aan 

luchtvervuilen en dat mensen last kunnen krijgen 

van de uitstoot van houtkachels. Er is op dit 

moment echter geen wet- of regelgeving m.b.t. 

houtkachels en kunnen gemeente hier niet op 

handhaven. 

27
Voedselbossen herstellen 

bodemleven, flora en fauna
Bram Talman Bram Talman

Toevoegen van nieuwe 

tekst
213

Bijzondere initiatieven voor voedselproductie in 

combinatie met natuurherstel ondersteunen' Initiatieven 

die in eerste instantie niet rendabel zijn, maar op de 

langere termijn een positieve meerwaarde leveren aan 

herstel van bodemleven, flora en fauna, zoals 

voedselbossen, worden actief ondersteund. Bijvoorbeeld 

via aangepaste pachtbedragen. (nieuwe bullet)

Dergelijke initiatieven hebben een lange aanlooptijd en 

daarmee behoefte aan steun tijdens de opstartfase. Na enige 

jaren is de opbrengst qua natuurherstel groot, door de 

natuurinclusieve, herstellende wijze van dit soort initiatieven. 

Bovendien vinden dergelijke initiatieven bottom-up plaats. 

Inwonersinitiatieven die voorop lopen met deze omslag 

verdienen onze steun.

overnemen

Voedselbossen zijn als commerciële 

landbouwmethode onrendabel, maar mooie 

experimenten om meer ecologisch verantwoorde 

vormen van landbouw te ontwikkelen. 

Afleidingen van voedselbossen, zoals laanteelt, 

worden in de reguliere landbouw, meer en meer 

toegepast. Het bestuur vindt dit een hoopvolle 

ontwikkeling en vindt dit amendement een goede 

toevoeging aan het verkiezingsprogramma.

28

Voldoende middelen voor 

beheer natuur-  

recreatiegebieden

Thierry van Vugt Thierry van Vugt
Toevoegen van nieuwe 

tekst
346

Beheernatuur- en recreatiegebieden. De provincie stelt 

voldoende en structurele middelen ter beschikking voor 

het beheer van natuur-  recreatiegebieden door de natuur-  

recreatieschappen. (nieuwe bullet)

Door de uittreding van PZH uit de natuur-  recreatieschappen 

ontstaat een structureel financieringsgat in het beheer van 

deze gebieden. De betreffende gebieden hebben in de regel 

een bovenregionaal karakter, hetgeen het niet logisch maakt 

dat gemeenten alleen kostendrager zijn.  Er zijn veel ambities 

in het programma rond uitbreiding van groen en 

biodiversiteitstoename, maar zonder beheersbudget is dat 

een illusie. De ambities om veel extra woningen in Zuid-

Holland te realiseren vergroten de noodzaak te investeren in 

de steeds drukkere gebieden.

overnemen

Het uittreden van PZH uit natuur- en 

recreatieschappen betekent dat het beheer 

hiervan aan de gemeenten is. Het voorgestelde 

amendement vraagt om opnieuw een rol aan de 

Provincie te geven. Wij staan met elkaar voor 

een grote uitdaging m.b.t. tot natuurherstel. Het 

bestuur vindt het belanrijk dat de provincie hierin 

eveneens verantwoordelijkheid neemt.

29 Culturele diversiteit
Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
366

Investeren in een diversiteit aan kunst en cultuur. We 

willen dat investeringen in cultureel diverse kunst, 

bijvoorbeeld kunst uit het Caribisch gebied, andere 

voormalige Nederlandse koloniën, Turkije en Marokko 

wordt gestimuleerd. (Nieuwe bullet)

Zuid-Holland heeft een cultureel diverse bevolking. Dit moet 

een weerspiegeling hebben in het aanbod van kunst en 

cultuur.

overnemen

Het bestuur vindt het belangrijk dat ons aanbod 

van kunst en cultuur een weerspiegeling is van 

onze diverse bevolking.

30 Meer diversiteit in cultuur
Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
368

Bij het toekennen van financiering wordt er ook gekeken 

naar de  culturele diversiteit van de aangedragen plannen. 

Ook zal er ruimte worden gemaakt om individuele makers 

te ondersteunen bij het maken van voorstellingen of 

kunstprojecten.

De culturele wereld is erg wit, ook zij die over het toekennen 

van subsidie gaan, hebben een zeer witte blik. Er moet meer 

aandacht komen voor andere stemmen. Individuele makers 

kunnen nu, zonder een productiehuis, geen financiering 

krijgen. Zij worden niet gesteund tenzij ze met burgers kunst 

gaan maken.

overnemen

Een verkennend onderzoek van WomenInc in 

opdracht van ABN-Amro heeft in 2021 de 

aandacht gevestigd op het gebrek aan 

kansengelijkheid onder kunstenaars. Het streven 

naar kansengelijkheid voor alle kunstenaars, ook 

de cultureel diverse kunstenaars en de 

kunstenaars met een beperking, kan een 

toevoeging zijn in het verkiezingprogramma.

31
Bibliotheken : lokaal 

maatwerk
Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 431 t/m 434

Meer mogelijkheden in bibliotheken. Gratis werk- 

en studiemogelijkheden en zo nodig kinderopvang 

moeten onderdeel worden van de bibliotheken. Er 

komt een onderzoek naar de 

bibliotheekvoorzieningen binnen de gemeenten 

waarin duidelijk wordt wat zij en samenwerkende 

regio’s jaarlijks uitgeven aan de bibliotheek.

Maatwerk voor bibliotheken. Er komt een onderzoek naar 

de bibliotheekvoorzieningen in Zuid-Holland. Samen met 

de bibliotheken zelf en de gemeenten gaat de provincie 

bekijken of en zo ja hoe de bibliotheken meer 

maatschappelijk effect kunnen hebben. In beginsel staan 

centraal: cultuureducatie voor alle leeftijden, openbare 

nieuwsvoorziening en een niet-commerciële plek om te 

werken of te studeren. Afhankelijk van de lokale situatie 

kan een andere of extra invulling nodig zijn, zoals 

samenwerking met een nabijgelegen kinderopvang.

De oorspronkelijke tekst heeft een goede bedoeling, maar 

kan een keurslijf worden gericht op kinderopvang en 

financiën. Doel van het amendement is om per gemeente op 

zoek te gaan naar maatwerk.

overnemen

Het bestuur vindt de wijziging van de tekst zoals 

in dit amendement voorgesteld een goede 

wijziging.

32

Financiële toegankelijkheid 

voor kunst- en 

cultuuraanbod

Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
384

Inwoners kunnen genieten van diverse kunst en cultuur. 

We willen dat inwoners ongeacht hun inkomen kunnen 

genieten van kunst en cultuur. Kunst en Cultuur, musea 

bezoek moet financieel toegankelijk gemaakt worden voor 

alle lagen van de Zuid-Hollandse bevolking. (nieuwe 

bullet)

We willen dat alle inkomensgroepen toegang kunnen hebben 

tot het bezoeken kunst en cultuur
ontraden

Het is het bestuur niet helemaal duidelijk waar 

dit amendement toe leidt. Het zou kunnen 

worden geinterpreteerd als een vraag om gratis 

toegang. Hiervan zijn de gevolgen niet in kaart, 

daarom ontraadt het bestuur dit amendement. Er 

bestaan bovendien in vele gemeente al 

initatieven, binnen het armoedebeleid, om 

toegankelijkheid voor iedereen te stimuleren. 

33
Kansengelijkheid voor alle 

kunstenaars

Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
384

Kansengelijkheid voor kunstenaars. We streven naar 

kansengelijkheid voor alle kunstenaars, ook de cultureel 

diverse kunstenaars en de kunstenaars met een 

beperking. (nieuwe bullet)

We streven naar kansengelijkheid voor alle kunstenaars, ook 

de cultureel diverse kunstenaars en de kunstenaars met een 

beperking.

overnemen

Een verkennend onderzoek van WomenInc in 

opdracht van ABN-Amro heeft in 2021 de 

aandacht gevestigd op het gebrek aan 

kansengelijkheid onder kunstenaars. Het streven 

naar kansengelijkheid voor alle kunstenaars, ook 

de cultureel diverse kunstenaars en de 

kunstenaars met een beperking, kan een 

toevoeging zijn in het verkiezingprogramma. 

34
behoud en bekendheid van 

Koloniaal erfgoed

Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
438

Koloniaal erfgoed opnemen in het programma van de 

bibliotheken (nieuwe bullet)

 We willen dat de inwoners van de provincie Zuid-Holland het 

koloniaal verleden en de rol van de Provincie Zuid-Holland 

daarin leert kennen. We vinden het belangrijk dat jongeren 

samen over de koloniale historie leren.

ontraden

Het bestuur vindt dat wij met dit amendement 

ons met Het beleid van een bibliotheek 

inmengen. Bibliotheken bepalen zelf hun beleid 

en daarom ontraden wij dit amendement.

35
Bouwen binnen grenzen 

van bodem, water en lucht
Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 440 t/m 442  

Wonen is een grondrecht. Dat is en blijft het uitgangspunt 

voor D66. Wonen doen we in een gezonde en groene 

omgeving. Binnen de randvoorwaarde van een biodivers 

systeem woont iedereen over 50 jaar in een woning die zo 

goed mogelijk past bij de gezins-, leef- en werksituatie. 

Van student tot gepensioneerde, voor iedereen moet er 

een plek zijn om te wonen.

De oorspronkelijke tekst kan opgevat worden als een 

'Koerhuis'-achtige vrijbrief om overal te bouwen. De 

tekstwijziging beoogt dit te corrigeren.

ontraden

In het voorstel van de indiener lijkt een keuze 

gepresenteerd worden tussen biodiversiteit of 

een passende woning. Graag willen we deze 

optie combineren. Het bestuur heeft er een 

voorkeur voor om de tekst in de conceptversie te 

behouden, omdat wij van mening zijn dta dit daar 

beter tot zijn recht komt.

niet kunnen verificeren

36
30% sociale huur in iedere 

gemeente
Bram Talman Bram Talman

Toevoegen van nieuwe 

tekst
508

(nieuw bullet) 30% sociale huur in iedere gemeente (eind 

bullet) De provincie stuurt bij o.a. in het kader van de 

regionale woonagenda’s en bijvoorbeeld rond het 

toekennen van subsidies om 30% sociale huur in iedere 

gemeente bereiken.

Het percentage sociale huurwoningen verschilt (sterk) van 

gemeente tot gemeente. D66 ondersteunt het landelijke doel 

van 30% sociale huurwoningen in iedere gemeente en neemt 

dit percentage dan ook zwaarwegend mee bij de beoordeling 

van bouwplannen en toekenning van subsidies voor 

bijvoorbeeld versnelling van bouwplannen.

overnemen

De tekst is een verduidelijking van de huidige 

tekst in het verkiezingsprogramma.

37 meer doorstroom in wonen
Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
508

Hierbij zal de provincie in de gaten houden dat woningen 

niet te klein worden, minimaal 50m2 bedragen. Ook zal er 

met gemeenten worden gekeken naar een programma 

waarbij ouderen van hun grote woning naar een kleinere 

woning kunnen gaan om zo de doorstroom in het wonen 

te bevorderen.

Er is een tendens waarbij woningen betaalbaar worden 

gehouden door ze kleiner te maken. Minimaal 50m2 is echt 

de ondergrens voor een appartment.

ontraden

Het bestuur begrijpt de bedoeling van dit 

amendement. Er worden in het bouwbesluit 

minimale afmetingen voor de verschillende 

vereiste ruimtes opgegeven. Hierin heeft de 

Provincie geen zeggenschap.

38

Studentenhuisvesting in 

Leiden, Rotterdam, Delft en 

Den Haag

Noah 

Madretsma
Noah Madretsma

Toevoegen van nieuwe 

tekst
509

Meer studentenwoningen in de steden Leiden, Rotterdam, 

Delft en Den Haag. De provincie maakt een 

stimuleringsplan om de bouw van studentenwoningen in 

de vier belangrijkste studentensteden van Zuid-Holland te 

bevorderen.

Studenten in Zuid-Holland worden hard geraakt door de 

woningcrisis, dit zorgt ervoor dat veel studenten 

noodgedwongen bij hun ouders blijven wonen. Hierdoor 

dreigen studenten een essentieel deel van hun ontwikkeling 

als jongvolwassenen mis te lopen. Daarnaast worden 

studenten gedwongen veel gebruik te maken van het 

openbaar vervoer, waardoor de druk op die sector nóg meer 

toeneemt.

ontraden

De vraag naar woningen is groot voor vele 

groepen in de onze provincie. Het bestuur vindt 

dat er op provinciaal niveau niet specifiek hoeft 

worden gestuurd op studentenhuisvesting.

39

Aandacht voor (huurders 

van) Vestia-woningen 

buiten kernwerkgebied

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
511

Duidelijkheid en perspectief voor huurders van Vestia-

woningen buiten het kernwerkgebied van Vestia. Het is 

noodzakelijk dat ook in deze woningen weer geïnvesteerd 

wordt in onderhoud en verduurzaming.

Vestia investeert al jaren niet meer in woningen buiten het 

kern-werkgebied (onder andere in ca. 550 sociale 

huurwoningen in Nieuwkoop, ongeveer 25% van de lokale 

voorraad). Deze woningen gaan in kwaliteit achteruit, terwijl 

de huren wel gemaximaliseerd worden. De provincie is 

partner in de landelijke en regionale woondeals en kan 

daarmee ook medeverantwoordelijkheid nemen voor een 

oplossing voor deze situatie.

ontraden

In dit amendement wordt gesproken over een 

specificatie woningcoorporatie en een oordeel 

geveld over het investeringsbeleid van de 

coorporatie. Een provincie gaat niet over het 

investeringbeleid van een organisatie. Het 

bestuur ontraadt daarom dit amendement.

40 Wonen in inclusie
Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
521

Segregatie in de wijk tegengaan. We willen 

gesegregeerde wijken tegengaan. We willen woonwijken 

ontwikkelen, waarbij diverse inkomens, diverse leeftijden 

en diverse gezinssamenstellingen in inclusie wonen in 

dezelfde wijk. (nieuwe bullet)

We vinden het belangrijk dat in wijken diverse groepen 

wonen, zodat ze elkaar leren kennen en elkaar kunnen 

helpen. We willen voorkomen dat er wijken ontstaan met 

mensen die allen in probleemsituaties zitten. De verschillen 

van de inwoners kunnen elkaar juist aanvullen.

ontraden

Het bestuur heeft begrip voor de strekking van dit 

amendement, maar Gemeenten hebben een 

sturende rol als het gaat om wonen. In het 

ruimtelijk beleid worden bouwlocaties 

vastgelegd. In het grondbeleid wordt vastgelegd 

welke rol de gemeente bij verwerving van 

gronden en gebiedsontwikkeling speelt. In een 

woonvisie komen alle aspecten van het wonen 

aan bod: kwantiteit, kwaliteit, locaties, 

woonruimteverdeling, doelgroepen, de rol van 

woningcorporaties. De woonvisie vormt de basis 

voor prestatieafspraken tussen gemeente, 

corporatie en huurdersorganisatie. De provincie 

heeft hier geen rol en daarom ontraadt het 

bestuur dit amendement.

41
Subsidiebevoegdheid juist 

inzetten
Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 619 t/m 621

Gemeenten die zich onvoldoende inzetten om de 

arbeidsmigranten die in hun gemeenten werken 

fatsoenlijk te huisvesten kunnen ook geen 

aanspraak maken op de innovatiesubsidies.

Er komt een onderzoek in hoeverre gemeenten die tekort 

schieten in de huisvesting van arbeidsmigranten gekort 

kunnen worden in provinciale subsidies.

De provincie moet bevoegdheden inzetten waarvoor die 

bedoeld zijn. De huidige weigeringsgronden van 

innovatiesubsidie omvatten niet het slecht presteren op het 

gebied van arbeidsmigranten. De oorspronkelijke tekst om 

toch migrantenhuisvesting te koppelen aan innovatiesubsidie 

betekent op het eerste gezicht misbruik van bevoegdheden 

(detournement de pouvoir). Dit amendement zorgt voor de 

noodzakelijke tussenstap om dit misbruik te voorkomen.

overnemen
De tekst uit het amendement verheldert de 

bedoeling van de oorspronkelijke tekst. 

42 Ruimte voor ritten
Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant

Toevoegen van nieuwe 

tekst
655

Ruimte voor ritten: In elk dorp en in elke stad moet het 

mogelijk zijn om autobezit en -gebruik te vervangen met 

platformmobiliteit. Het gaat dan om digitale platforms die 

duurzame vervoersdiensten aanbieden op rit-basis, 

bijvoorbeeld met elektrische deelauto’s. Geen roestende 

auto voor de deur maar een rit in de buurt. Samen met 

gemeenten maakt de provincie de vestiging en uitbreiding 

van duurzame platformdiensten mogelijk.

Platformmobiliteit is het meest kansrijke alternatief voor 

autobezit en -gebruik. Hierop ontbreekt in het programma nog 

een actiepunt.

overnemen

Investeren in de mobiliteit is van groot belang 

voor het verbeteren van het werk- en leefklimaat, 

Het bestuur vindt dit amendement daarom een 

goede toevoeging van het 

verkiezingsprogramma.

43
Vervoersarmoede 

bestrijden

Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
663

ook zal er gekeken worden waar het nodig is om het OV 

eerder te laten rijden, om zo vervoersarmoede te 

bestrijden.

Er wordt over de haven gesproken maar bakkers en 

verpleegsters moeten ook vroeg beginnen en kunnen nu niet 

met het OV op tijd op hun werk komen.

overnemen

Het bestuur erkent dat er meer groepen in de 

samenleving al op een vroeg tijdstip afhankelijk 

zijn van de toegang tot openbaar vervoer. Het 

bestuur vindt dit amendement daarom een 

goede toevoeging aan de tekst uit het 

verkiezingsprogramma.

Worden individueel behandeld in ARV



44
Een meer toegankelijke 

mobiliteit

Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
678

Inwoners van Zuid-Holland met een beperking moeten in 

staat zijn zich voor werk en recreatie makkelijk te 

verplaatsen. De fietspaden dienen breed genoeg te zijn, 

zodat mensen met een scootmobiel hier ook gebruik van 

kunnen maken. (toevoegen aan bestaande bullet)

We vinden dat mensen die van een scootmobiel gebruik 

maken, zich ook naar hun werk of recreatiegebied kunnen 

verplaatsen, zodat ze niet afhankelijk zijn van (aanvullend) 

openbaar vervoer.

overnemen

Er zijn al veel in Nederland al veel fiets- en 

wandelpaden goed begaanbaar met de 

scootmobiel. Als mensen minder afhankelijk 

kunnen zijn van aanvullend openbaar vervoer, 

vergroot dit de eigen regie. Het is goed hier 

blijvend oog voor te hebben. Het bestuur vindt de 

tekst van het amendement een goede aanvulling 

op het verkiezingsprogramma.'

45 Meer betaalbare mobiliteit
Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
678

Voor de inwoners van de provincie Zuid-holland dient 

toegankelijke OV voor alle inkomens financieel haalbaar 

te zijn.

We zien enorme prijsstijgingen in het openbaar vervoer, wat 

een drempel vormt voor mensen met een laag inkomen. Dit 

heeft negatieve effecten op hun mentale weerbaarheid, 

omdat ze ervoor kiezen om in huis te blijven.]

ontraden

Het bestuur erkent dat de enorme prijsstijgingen 

in het openbaar vervoer voor minima 

drempelverhoging kan werken. Er is in 2019 in 

opdracht van de Provincie onderzoek gedaan 

naar vervoersarmoede in Zuid Holland, hiervan 

bleek geen sprake te zijn. In individuele gevallen 

kunnen Gemeenten hiervoor compensatie geven 

in beleidsregels en maken daarin hun eigen 

afweging. 

46 Nachtmetro
Noah 

Madretsma
Noah Madretsma

Toevoegen van nieuwe 

tekst
687

Nachtmetro tussen Rotterdam en Den Haag. We helpen 

Rotterdam, Den Haag en de tussenliggende gemeenten 

met het realiseren van een nachtmetro tussen Den Haag 

Centraal en Rotterdam Centraal die minimaal een keer 

per uur rijdt.

Tussen steden zoals Rotterdam, Den Haag, Leiden en Delft is 

het mogelijk om te reizen met de nachttrein, echter zijn er ook 

veel inwoners van Zuid-Holland die niet ‘s nachts kunnen 

reizen met het openbaar vervoer terwijl ze wel graag van de 

stedelijke voorzieningen in de nacht gebruik willen maken. 

Daarom is het goed dat D66 zich inzet om ook die inwoners 

de mogelijkheid te geven om ‘s nachts naar de stad te gaan 

en weer terug naar huis. Met een nachtmetro zijn in ieder 

geval een deel van die inwoners nu geholpen.

ontraden

In generieke zin gaat de provincie over het 

regionaal openbaar vervoer, maar de 

metropoolregio heeft in een gemeenschappelijke 

regeling het openbaar vervoer georganiseerd. 

Hier heeft de provincie geen bevoegdheid. Het 

amendement vraagt om verbindingen waar de 

provincie geen zeggenschap over heeft.

47

Veilig verplaatsen met 

scootmobiels

Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
701

Toegankelijke fietspaden. De fietspaden in de Provincie 

Zuid-Holland dienen breed genoeg te zijn, zodat 

scootmobiels zich ook veilig kunnen verplaatsen

ontraden

Fietspaden in de Provincie dienen breed genoeg 

te zijn voor alle verkeer in Zuid-Holland, alle 

weggebruikers moeten zich veilig kunnen 

verplaatsen. De specificatie over de scootmobiel 

komt beter tot zijn recht in amendement nr. 71

geverificeerd

48 Leren fietsen
Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
702

De provincie zet in op programma's met gemeenten voor 

het leren fietsen .

Niet iedereen kan fietsen. Om de fiest ruim baan te geven is 

het nodig dat meer mensen kunnen fietsen.
overnemen

Dit amendement bevordert de inclusiviteit.

49

Stuur op stilte en schone 

lucht, minder 

kerosinevluchten volgen 

vanzelf

Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 703 t/m 711

Minder vliegen Vliegtuigen stoten vervuiling uit en 

maken veel lawaai. Veel inwoners van onze 

dichtbevolkte provincie hebben hier last van. Ook 

worden stiltegebieden en de natuur verstoord door 

lawaai en vervuiling. De overlast van vliegverkeer 

boven Zuid-Holland neemt toe, terwijl we toe willen 

naar minder vliegverkeer. Andere, duurzame 

vervoersmiddelen moeten aantrekkelijker worden. 

Die transitie zetten we in. We zetten in op 

uitbreiding van het spoor met hoogwaardige 

internationale treinverbindingen zoals de Eurostar 

naar Londen of de nachttrein naar Wenen. 

Daardoor kan het aantal vluchten naar Rotterdam 

The Hague Airport en Schiphol stevig worden 

teruggedrongen, te beginnen met vakantievluchten.

Minder uitstoot en lawaai door vliegtuigen Vliegen op 

kerosine zorgt voor CO2, stikstofoxiden, fijnstof en lawaai. 

Veel inwoners van onze dichtbevolkte provincie hebben 

hier last van. Ook worden stiltegebieden en de natuur 

verstoord door lawaai en vervuiling. We zetten parallel in 

op enerzijds aantrekkelijker internationaal treinverkeer 

(inclusief nachttreinen) en anderzijds krimp van de 

uitstoot en de geluidsruimte voor Rotterdam The Hague 

Airport. Dit zorgt voor meer stilte en schonere lucht. 

Innovaties zoals elektrisch vliegen krijgen bovendien een 

extra impuls.

De meest directe manier om te sturen op minder vervuiling en 

lawaai door vliegen is om het uitstootplafond en de 

geluidsruimte voor Rotterdam The Hague Airport te beperken. 

Daartoe dient dit amendement. Bijkomend voordeel is dat 

elektrisch vliegen een impuls krijgt.

ontraden

Er zijn nog veel twijfels over elektrisch vliegen 

als een serieus alternatief is voor vluchten met 

kerosinetoestellen. Elektrisch vliegen zal 

voorlopig iets zijn voor heel korte vluchten, met 

weinig passagiers. D66 zet in op terugdringen 

van de luchtvaart en alternatief vervoer op korte 

afstanden. Het spreken over geluidruimte vinden 

wij de oorspronkelijke tekst afzwakken, daarom 

ontraden wij dit amendement.

50
Minder vliegen 

aanscherping intro

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen Wijzigen van de tekst 704 t/m 711

Vliegtuigen stoten vervuiling uit en maken veel 

lawaai. Veel inwoners van onze dichtbevolkte 

provincie hebben hier last van. Ook worden 

stiltegebieden en de natuur verstoord door lawaai 

en vervuiling. De overlast van vliegverkeer boven 

Zuid-Holland neemt toe, terwijl we toe willen naar 

minder vliegverkeer. Andere, duurzame 

vervoersmiddelen moeten aantrekkelijker worden. 

Die transitie zetten we in. We zetten in op 

uitbreiding van het spoor met hoogwaardige 

internationale treinverbindingen zoals de Eurostar 

naar Londen of de nachttrein naar Wenen. 

Daardoor kan het aantal vluchten naar Rotterdam 

The Hague Airport en Schiphol stevig worden 

teruggedrongen, te beginnen met vakantievluchten.

De overlast van vliegverkeer boven Zuid-Holland neemt 

toe. Vliegtuigen stoten stoffen uit die schadelijk zijn voor 

mensen, milieu en klimaat. Ook het geluid van 

vliegverkeer is op veel plaatsen in Zuid-Holland ongezond 

voor inwoners en voor natuur. Het vliegverkeer zit de 

mogelijkheden voor bouwen, de energietransitie en het 

halen van de klimaatdoelen voor 2030 en 2050 in de weg. 

Tegelijkertijd wordt duidelijker dat de waarde van de 

luchthavens als motor voor banen en economie in de 

afgelopen jaren is overschat en verder afneemt in tijden 

van arbeidstekorten. D66 zet zich in voor herstel van de 

bescherming van de belangen van gezondheid, wonen, 

klimaat en natuur in het debat over de toekomst van de 

luchtvaart. Ook willen wij dat de luchtvaart een evenredige 

bijdrage gaat leveren aan klimaatdoelen en natuurherstel. 

Dat kan alleen maar bereikt worden door vermindering 

van het vliegverkeer.

De woorden overlast en hinder geven onvoldoende scherpte 

aan de alinea. Luchtvaart leidt tot schade aan de gezondheid, 

de natuur en het klimaat. In de gewijzigde tekst zijn is ook de 

trade-off tussen luchtvaart  en ruimte voor bouwen en 

energietransitie opgenomen, waar noordelijk Zuid-Holland 

mee te maken heeft.

ontraden

Het bestuur vindt de oorsponkelijke tekst 

scherper. In dit amendement wordt gesproken 

over de waardering van de luchthaven als 

banenmotor. D66 wil inzetten op het 

terugdringen van de luchtvaart omdat de 

luchtvaart schade oplevert voor mens en natuur.

51 Inzet aan bestuurlijke tafels
Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
714

Herstel van handhaving van wet- en regelgeving in de 

luchtvaart. De provincie Zuid-Holland moet positie aan 

bestuurlijke tafels rond de luchthavens RTHA en Schiphol 

gebruiken om het belang van gezondheid, wonen, klimaat 

en natuur (in het bijzonder de stiltegebieden) te 

verdedigen en herstel van handhaving van natuur- en 

milieuwetgeving te eisen bij het bevoegd gezag en/of 

eigen gezag hiervoor in te zetten.

Herstel van bestaande wet- en regelgeving is een eerste 

nuttige en haalbare stap in de normalisering van de luchtvaart 

als een normale economische sector. De provincie kan hierop 

druk uitoefenen via bestuurlijke tafels en 

overheidssamenwerking.

ontraden

Het bestuur heeft begrip voor de inhoud van dit 

amendement, maar moet deze toch ontraden. 

De tekst is niet helemaal duidelijk wat er aan 

actie van de provincie beoogd wordt. Herstel van 

handhaving van wet- en regelgeving in de 

luchtvaart is geen provincie bevoegdheid. 

52

Bestrijden schade Natura 

2000 gebieden door 

vliegverkeer

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
714

De provincie de schade van het vliegverkeer aan Natura 

2000 gebieden in beeld brengt en bestrijdt, op basis van 

haar bevoegdheden ten aanzien van vergunningen en 

beheerplannen voor deze gebieden.

De provincie draagt verantwoordelijkheid voor de 

beheerplannen van Natura 2000 gebieden.
overnemen

De provincies zijn verantwoordelijk voor het 

opstellen van de beheerplannen van de Natura 

2000-gebieden op land en in regionale wateren. 

Dit amendement roept op tot actief handelen van 

de provincie. Het bestuur vindt deze tekst 

daarom een goede aanvulling op het 

verkiezingsprogramma.

53

Bescherming van 

omwonenden luchthavens 

en luchtwegen

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
714

Herintroductie van persoonlijke 

gezondheidsbeschermingsnormen voor omwonenden van 

luchthavens en luchtwegen, gebaseerd op adviezen van 

de WHO. Deze persoonlijke normen komen in plaats van 

de huidige groepsnormen op aantallen gehinderden en 

het daaraan gekoppelde denken in primaire en 

secundaire banen.

De regelgeving voor de luchtvaart hanteert het  'aantal 

gehinderden' als maat voor de omvang van geluidsoverlast. 

Hierdoor kunnen kleine groepen mensen in principe 

onbeperkt gehinderd worden zonder zich daartegen juridisch 

te kunnen verweren. Dit past niet in een rechtsstaat.

ontraden

Het bestuur begrijpt de behoefte om mensen te 

beschermen tegen overlast van vliegen, maar we 

zijn van mening dat dit wat dit amendement 

voorsteld zeer verstrekkend is. Als bij 

persoonlijke normen een persoon last heeft, zou 

de luchthaven moeten sluiten. Het bestuur denkt 

dat mensen beschermen effectiever op andere 

manieren kan, zoals voorgesteld in het 

programma.  Als een luchthaven zulke inbreuken 

maakt op het leven van mensen dat hun 

fundamentele rechten in het geding zijn, staat 

een gang naar de rechter open. Zo is het 

functioneren van een rechtsstaat gegarandeerd.

54 Gelijk speelveld luchtvaart
Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
714

nieuwe bullet - Beëindiging van de uitzonderingspositie 

van de luchtvaart ten aanzien van rapporteren en 

reduceren van de uitstoot van stikstofverbindingen en 

broeikasgassen.

De luchtvaart rapporteert slechts de uitstoot onder een 

bepaalde vlieghoogte. Dit leidt tot onderschatting van het 

aandeel van de luchtvaart in de (schade van) uitstoot. Als we 

willen dat elke sector evenredig bijdraagt aan herstel van 

natuur en klimaat, dan moeten voor elke sector de juiste 

gegevens gehanteerd worden.

ontraden

Boven de 3000 voet zijn onze modellen niet goed 

genoeg om precíes te bepalen waar de 

stikstofmoleculen neerdalen. Dus kan de 

luchtvaart ook niet verantwoordelijk gehouden 

worden voor die uitstoot bij vergunningverlening. 

Maar er is in z’n algemeenheid wel goed in beeld 

wat de stikstofuitstoot van de luchtvaart is. We 

weten dat er uitstoot is en ook hoeveel, alleen 

niet precies waar het neerkomt. Dat is ook 

gerapporteerd en door Remkes opgeschreven. 

Dus gehele uitstoot is wel goed in beeld. De 

provincie kan alleen handelen als de provincie 

het bevoegd gezag is, de provincie is geen 

bevoegd gezag bij de vergunning van 

RotterdamTheHague Airport. 

55

Verbeteren meten en 

berekenen van 

vliegtuiggeluid

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
715

Verbetering van meten en berekenen van vliegtuiggeluid 

rondom RTHA en Schiphol.

Uitbreiding van metingen en verbetering van berekeningen 

van vliegtuiggeluid is essentieel voor betere bescherming van 

gezondheid van mensen en dieren.

overnemen

Geluid van vliegtuigen kan zorgen voor veel 

hinder en zelfs gezondheidsproblemen. Het 

bestuur vindt blijvende aandacht voor verbetering 

op het gebied van geluidshinder een goede 

toevoeging aan het verkiezingsprogramma.

56
Geen verplaatsing van 

schade vliegverkeer

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen Schrappen van tekst 723 t/m 724

10% minder vliegtuigen op de aanvliegroutes naar 

Schiphol via de Kaagbaan. Dat is nodig om de 

geluidsoverlast voor de inwoners onder de 

aanvliegroute terug te dringen.

Deze tekst suggereert dat het alleen nodig is om op de 

Kaagbaan vluchten te verminderen. Een krimp op de ene 

baan leidt (zonder aanvullende eisen) tot groei op een andere 

baan. Door vliegverkeer van de ene naar de andere baan te 

verplaatsen, of van het ene naar het andere vliegveld, worden 

overlast en uitstoot verplaatst in plaats van verminderd. Dat is 

geen duurzamen oplossing. Via de andere amendementen 

zijn teksten t.a.v. persoonlijke bescherming en onderscheid 

primaire/secundaire banen voorgesteld. Deze amendementen 

leiden samen tot krimp op de Kaagbaan én op de andere 

banen.

ontraden

Dit is in lijn met het landelijke van D66 in de 

Tweede Kamer, waar we het aantal 

vluchtbewegingen op Schiphol sowieso willen 

terugdringen. Als Zuid Holland zitten we met 

name op de Kaagbaan, omdat deze 

aanvliegroute voor onze mensen de meeste 

overlast veroorzaakt. Wij willen ons beperken tot 

de overlast voor Zuid-Holland.

57
Vermindering 

nachtvluchten

Annette 

Pietersen
Annette Pietersen Wijzigen van de tekst 725 t/m 728

Minder nachtvluchten naar Schiphol. Om overlast 

en gezondheidsschade voor omwonenden van 

Schiphol terug te dringen halveren we het aantal 

nachtvluchten naar maximaal 14.000 per jaar. 

Hiervoor lobbyen we bij het Rijk.

Minder nachtvluchten van en naar Schiphol. Om de 

overlast en gezondheidsschade voor omwonenden van 

Schiphol terug te dringen lobbyen we voor het zo snel 

mogelijk zo ver mogelijk terugdringen van het aantal 

nachtvluchten op Schiphol. Een snelle halvering is een 

mooie eerste stap. We pleiten voor het verlagen van het 

toegestane aantal luchten en voor een sterke verhoging 

van start- en landingstarieven in de nacht. De nachtrust 

van de inwoners van Zuid-Holland is belangrijker dan het 

verdienmodel van prijsvechters.

Ook met 14.000 vluchten worden inwoners onder vliegroutes 

elke nacht gestoord in hun nachtrust en kan daarom niet het 

einddoel zijn. Vermindering van het aantal vluchten is 

mogelijk via regulering en via economische prikkels. Het 

verdienmodel voor prijsvechters is gebaseerd op zoveel 

mogelijk vlieguren per toestel per dag. Het verhogen van de 

luchthavengelden zal naar verwachting vraag en aanbod van 

(vakantie)vluchten in de nacht beperken.

ontraden

De Raad van State heeft gesteld dat Nederland 

nachtvluchten niet zo maar kan verbieden. Er zijn 

momenteel onvoldoende alternatieven voor de 

nachtvluchten, zo meldt de RvS. De tekst van dit 

amendement is verstrekkend en momenteel niet 

te realiseren.

58 Krimpscenario Schiphol
Annette 

Pietersen
Annette Pietersen

Toevoegen van nieuwe 

tekst
727

Een krimpscenario voor Schiphol. Waarbij de omvang van 

het vliegverkeer binnen de grenzen van gezondheid, 

klimaat en natuur wordt gebracht en waarbij de 

bouwopgaven en energietransitie in Zuid-Holland niet 

door luchthavens worden beperkt. We lobbyen hiervoor 

aan bestuurlijke tafels en bij het Rijk.

Het verkiezingsprogramma is duidelijk over gewenste sluiting 

van RTHA, maar minder duidelijk over Schiphol. Met dit 

amendement wordt toegevoegd dat ook voor luchthaven 

Schiphol een andere toekomst nodig is.

ontraden

Schiphol ligt niet in onze provincie. D66 de 

overlast voor onze provincie reduceren, maar 

laten het aan D66 Noord - Holland om iets te 

zeggen over het beleid tav de luchthaven zelf. 

59 Heffing voor schepen
Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
741

Deze heffing zal worden opgelegd aan de 

containerterminals, na overleg met het Havenbedrijf.

Individuele schepen of rederijen hebben geen invloed op 

wanneer de schepen worden afgehandeld. De 

containerterminals bepalen dit. Om het wachten te verkorten 

moeten zij, de terminals, zich aan normen houden en ook 

bestraft worden.

ontraden

 de tekst zoals deze is opgenomen in Het 

verkiezingsprogramma geeft ruimte voor 

onderzoek en keuzes over hoe dit Het beste kan. 

Zowel schepen als havens hebben hier Wat in te 

zeggen. Het bestuur wil dit aan beide partijen 

laten om hier afspraken over te maken.

60
Aanscherping 

bedrijventerreinen #1

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant

Toevoegen van nieuwe 

tekst
805

We gaan meer maken van bedrijventerreinen: 

Bedrijventerreinen moeten meer worden dan slechts 

vestigingslocaties voor bedrijven, namelijk: hotspots voor 

duurzame innovatie, ondersteuners van de 

energietransitie en natuurherstel door slim gebruik van 

ruimte (op daken) en aanjagers van de circulaire 

economie door slim gebruik van grondstoffen- en 

energiestromen. Hier gaan wij effectieve eisen aan stellen 

om te zorgen dat Zuid Holland dé vestigingsplaats wordt 

voor duurzame bedrijvigheid.

Onze visie op bedrijventerreinen kan scherper. Voorstel om 

daarom dit actiepunt toe te voegen.
overnemen

Het bestuur vindt de toevoeging met dit 

amendement inderdaad een aanscherping van 

de oorspronkelijke tekst.

61
Aanscherping 

bedrijventerreinen #3

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant

Toevoegen van nieuwe 

tekst
811

Betere ruimtelijke inbedding bedrijventerreinen: De 

provincie gaat ruimtelijk actief sturen op efficiënt 

ruimtegebruik, aansluitingen op circulaire energie- en 

grondstoffenstromen, leefbare omgevingen (slim 

combineren met wonen) en landschapskwaliteit. We 

(her)ontwikkelen eerst bestaande locaties in de buurt van 

steden en infrastructuurknooppunten. Voor nieuwe 

bedrijventerreinen is enkel ruimte als die aantoonbaar 

nodig zijn voor een nieuwe, duurzame economie.

De visie op ruimtelijke inpassing van bedrijventerreinen kon 

scherper.
overnemen

Het bestuur vindt de toevoeging met dit 

amendement inderdaad een aanscherping van 

de oorspronkelijke tekst.

62
Aanscherping 

bedrijventerreinen #4

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant Wijzigen van de tekst 812

Milieudruk verminderen. We houden bij 

herontwikkeling rekening met bedrijven in hoge 

milieucategorieën. Voor nieuwe bedrijventerreinen 

is enkel ruimte als die in een zeer specifieke 

behoefte voorzien.

Milieudruk verminderen: Milieu-toezicht op 

bedrijventerreinen wordt verstevigd.

Voorstel is om het actiepunt ‘Milieudruk verminderen’ te 

versimpelen.
overnemen

Het bestuur vindt de tekst van dit amendement 

de oorspronkelijke tekst toegankelijker maken.

63
Schone energie van buiten 

Zuid-Holland mag ook
Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 815 t/m 836 energieneutraal klimaatneutraal

In regels 815, 832 en 836 staat het woord 'energieneutraal'. 

Een energieneutraal Zuid-Holland (per saldo alles opwekken 

op eigen bodem) betekent dat bijvoorbeeld netto-import van 

wind op zee niet meer kan. Met het woord klimaatneutraal 

(=netto geen CO2-uitstoot) wordt deze valkuil vermeden.

neutraal

De voorstelde tekst is een verscherping van onze 

ambitie. Maar hier worden definities door elkaar 

gehaald. Het bestuur denkt verschillend over dit 

amendement, we laten het aan de leden.

64 Inzet op groene energie Bram Talman Bram Talman Wijzigen van de tekst 822 t/m 823
de grijze energie door groene en blauwe energie te 

vervangen

de grijze energie door groene energie te vervangen 

waarbij blauwe energie een tussenstap kan zijn.

Doel is groene, duurzame energiebronnen. Blauw, afvang van 

CO2, kan een tussenstap zijn, maar dit is geen doel.
ontraden

Veel vormen van duurzame energiebronnen zijn 

nog in ontwikkeling. Zo ook energie die 

gewonnen wordt uit Het verschil in 

zoutconcentratie tussen zout en zoet water. Het 

bestuur vindt Het onverstandig om blauwe 

energie in dit stadium als tussenstap te 

betittelen.



65

Herschrijf inleiding 

energietransitie (met 

prioritering)

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant Wijzigen van de tekst 823 t/m 830

D66 zet erop in om de grijze energie door groene 

en blauwe energie te vervangen. Daarom zet D66 in 

op innovatie van duurzame bronnen. D66 

ondersteunt en bevordert groene ambities van 

particulieren, coöperaties, ondernemingen en 

(wetenschappelijke) instellingen in het onderzoeken 

en verwezenlijken van deze duurzame bronnen. 

D66 streeft een energiemix na die is afgestemd op 

lokale duurzame bronnen, zoals wind, zon, 

aquathermie, etc. De provincie heeftde taak om 

regionale ambities naast elkaar te leggen en de 

verbindende factor te zijn door kennis en know-how 

te verspreiden. Energie besparen is een belangrijk 

onderdeel van de energietransitie. De oorlog met 

Rusland heeft onze afhankelijkheid van fossiele 

bronnen nogmaals onderstreept.

Hernieuwbare energie wordt de ruggengraat van ons 

energiesysteem. Dat is een vrijwel onvermijdelijke 

ontwikkeling die helaas toch nog te langzaam gaat. De 

provincie gaat verder met het toetsen van regionale 

ambities, verbinden van initiatieven verbinden en het bij 

elkaar brengen van kennis. Maar wij gaan ook procedures 

stroomlijnen: de aanleg van hernieuwbare 

energieproductie moet sneller. Verder zet D66 in op 

energiebesparing en de ontwikkeling van aanvullend 

duurzaam regelbaar vermogen en opslag in aanvulling op 

hernieuwbare energieproductie. Vervuilende 

energiebronnen worden uitgefaseerd in volgorde van 

emissie-intensiteit.

De huidige toelichting bij ‘Energietransitie versnellen’ straalt 

geen urgentie en prioriteiten uit.
overnemen

Met dit amendement wordt de urgentie en 

prioritering van de toelichting bij ‘Energietransitie 

versnellen’ versterkt.

66

Aanscherpen actiepunten 

windmolens en 

zonneparken

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant Wijzigen van de tekst 835 t/m 842

Windmolens op land toestaan. Daarbij houden we 

rekening met migratie van trekvogels.  Zonneparken 

vergunnen. Daarbij komt de voorwaarde dat de 

biodiversiteit toeneemt.

Hernieuwbare energieproductie versnellen: Wij 

stroomlijnen procedures om de aanleg van windturbines 

en zonneparken te versnellen. Dat gaat hand-in-hand met 

(kleine) aanpassingen aan projecten om ze 

natuurvriendelijker te maken, bijvoorbeeld door de natuur 

de ruimte te geven in zonneparken of ontwerpen van 

windturbines te kiezen die vogels minder treffen.

De actiepunten over windmolens (835) en zonneparken (842) 

onder het kopje ‘energietransitie versnellen’ zijn overbodig, 

onhaalbaar of werken juist vertragend. Bovendien stralen zij 

geen urgentie uit. Voorstel is om beiden te vervangen.

ontraden

Het bestuur is van mening dat de oorspronkelijke 

tekst scherper, maar de toevoeging 

hernieuwbare energieproductie versnellen zou 

een goede toevoeging zijn. Maar zoals het 

amendement nu is gesteld ontraden wij deze.

67
De klimaatlat voor nieuwe 

bedrijven op reële hoogte
Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 837

In vergunningen opnemen dat nieuwe bedrijven 

energieneutraal moeten zijn.

Als vergunningsvoorschrift opnemen dat nieuwe bedrijven 

moet aangeven hoe en wanneer ze klimaatneutraal gaan 

worden.

Ten eerste is energieneutraal (=netto 0 kWh van het net 

afnemen) onhaalbaar voor vrijwel alle bedrijven. Daarnaast is 

het tijdens de komende Staten-periode voor veel bedrijven 

nog niet mogelijk om vanaf dag 1 klimaatneutraal te zijn. Dit 

amendement legt de klimaatlat terug op ambitieuze maar niet 

onmogelijke hoogte.

neutraal

Dit amendement vraagt om een versoepeling van 

de oorspronkelijke tekst, zodat er een haalbaar 

scenario wordt geschetst. Dit haalt echter de 

scherpte de ambitie. Het nieuw vestigen van 

bedrijven in Zuid-Holland zou het liefst energie 

neutraal moeten plaatsvinden. Er moet worden 

voorkomen dat het vestigen van nieuwe bedrijven 

in Zuid-Holland leidt tot een stijging in de vraag 

naar energie.  Het bestuur denkt hier verschillend 

over dit inhoud van dit amendement en laat dit 

aan leden.

68

Schrap opnemen 

energieneutraliteit in 

vergunningen

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant Schrappen van tekst 838

In vergunningen opnemen dat nieuwe bedrijven 

energieneutraal moeten zijn.

Het actiepunt “In vergunningen opnemen dat nieuwe bedrijven 

energieneutraal moeten zijn” is goed bedoeld maar in deze 

vorm niet werkbaar. Het straalt slecht af op ons programma. 

Voorstel is het te schrappen.

ontraden

Het nieuw vestigen van bedrijven in Zuid-Holland 

zou het liefst energie neutraal moeten 

plaatsvinden. Er moet worden voorkomen dat het 

vestigen van nieuwe bedrijven in Zuid-Holland 

leidt tot een stijging in de vraag naar energie. Dit 

amendement vraagt schrappen van een tekst die 

het doel heeft energieneutraliteit snel en efficient 

te bevorderen. Het bestuur wil dit amendement 

daarom ontraden.

69
(overbodige) 

biomassacentrales
Bram Talman Bram Talman Schrappen van tekst 838 t/m 839 Niet duurzame (..) EN overbodige

Het kabinet heeft per 2022 alle nieuwe subsidie voor 

warmteopwekking met biomassa stopgezet en in 2021 voor 

de opwek van elektriciteit. Subsidie stoppen en afbouwen van 

alle biomassacentrales, ongeacht de brandstof, is logischer.

overnemen

Het kabinet heeft in april 2022 per direct de 

subsidiëring van warmteopwekking met 

biomassa stopgezet. Deze tekst kan uit het 

verkiezingsprogramma worden geschrapt.

70 Wijzig standpunt biomassa
Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant Wijzigen van de tekst 839 t/m 840

Subsidie voor niet-duurzame biomassa (door 

verbranding) stilzetten en overbodige 

biomassacentrales afbouwen en in 2030 stoppen.

Biomassa beperken tot achtervang: duurzame regelbare 

energiebronnen zijn wenselijk in aanvulling op 

fluctuerende hernieuwbare energiebronnen (zon en wind). 

Er zijn helaas maar weinig duurzame regelbare opties. 

Biomassa van duurzame oorsprong is een van de minst 

problematische opties. We focussen op zon en wind, 

maar waar nodig blijft duurzame biomassa een (beperkte) 

rol spelen.

De consensus onder energie-experts is dat omwille van 

betaalbaarheid en energiezekerheid duurzame regelbare 

energiebronnen wenselijk zijn in aanvulling op fluctuerende 

hernieuwbare energieproductie (zon en wind). Er zijn helaas 

maar weinig duurzame regelbare opties: (aard)gas met CO2-

afvang, kernenergie en biomassa.  Biomassa van duurzame 

oorsprong is een van de minst problematische opties. We 

strepen nu teveel opties af zonder na te denken wat ervoor in 

de plaats moet komen.

ontraden

Het kabinet heeft in april 2022 per direct de 

subsidiëring van warmteopwekking met 

biomassa stopgezet. Deze gehele tekst kan uit 

het verkiezingsprogramma is inmiddels door de 

actualiteit ingehaald. Er hoeft geen alternatieve 

tekst te worden ingepast, de tekst gaat over de 

subsidie, er wordt niets gezegd over het gebruik 

van biomassa.

71
Niets zeggen over 

kernenergie

Floriske 

Deutman-

Bodisco 

Massink

Floriske Deutman-

Bodisco Massink
Schrappen van tekst 849 t/m 853

Geen kernenergie in Zuid-Holland als dat niet nodig 

is. We zien grote uitdagingen in de lange termijn 

berging van radioactief afval en de daarbij 

behorende straling. Al zijn de risico’s klein, de 

effecten van een calamiteit kunnen enorm zijn. Als 

het niet lukt om de energiedoelstellingen met de 

bovenstaande methoden te realiseren, is 

kernenergie uitsluiten niet verantwoord.

Klimaatverandering tegengaan door het reduceren van de 

CO2-uitstoot is misschien wel de grootste uitdaging van onze 

tijd. De ambitie van D66 is om een klimaatneutraal Nederland 

te realiseren in 2050. Alle zeilen moeten worden bijgezet en 

we kunnen het ons niet veroorloven om bepaalde 

technologieën op voorhand uit te sluiten of achter te stellen. 

De elektrificatie van de industrie en gebouwde omgeving zal 

een grotere elektriciteitsvraag creëren. Een concurrerende 

economie kan niet volledig op wind- en zonne-energie 

draaien, dus andere energiebronnen zijn altijd nodig, blijkt 

bijvoorbeeld uit studies van MIT en Princeton. Ook blijkt uit 

verschillende studies (zie bijvoorbeeld het recente rapport van 

Witteveen + Bos et al.) dat kernenergie een goede aanvulling 

kan zijn als basislast. Ook heeft het wetenschappelijke 

bureau van de EU, de JRC (Joint Research Committee) 

vastgesteld dat kernenergie niet minder veilig of schoon is 

dan hernieuwbare bronnen (het 'do-no-harm- principe). In het 

huidige coalitieakkoord is afgesproken de voorbereidingen te 

treffen voor het bouwen van 2 nieuwe kerncentrales. D66-

minister Rob Jetten is hier druk mee bezig. Het is niet 

verstandig als D66 Zuid-Holland een standpunt over 

kernenergie inneemt dat wellicht het werk van minister Jetten 

kan bemoeilijken in de komende jaren. Bovendien bevat de 

huidige tekst tegenstrijdigheden: Geen kernenergie als dat 

niet nodig is, maar uitsluiten is niet verantwoord. Dan kunnen 

we er beter niets over zeggen.

ontraden

Dit amendement vraagt om geen uitspraak te 

doen over kernenergie. Het bestuur vindt het niet 

sterkt om over een onderwerp dat zo actueel is 

geen uitspraak te doen. D66 ondersteunt met het 

oog op de grote klimaat uitdagingen waar we 

voor staan het onderzoek naar  betere vormen 

van kernenergie, zoals thorium, kernfusie en 

kleine centrales

72
Kerncentrale op de 

Maasvlakte

Floriske 

Deutman-

Bodisco 

Massink

Floriske Deutman-

Bodisco Massink
Wijzigen van de tekst 849 t/m 853

Geen kernenergie in Zuid-Holland als dat niet nodig 

is. We zien grote uitdagingen in de lange termijn 

berging van radioactief afval en de daarbij 

behorende straling. Al zijn de risico’s klein, de 

effecten van een calamiteit kunnen enorm zijn. Als 

het niet lukt om de energiedoelstellingen met de 

bovenstaande methoden te realiseren, is 

kernenergie uitsluiten niet verantwoord

Een nieuwe kerncentrale in Zuid-Holland als dat wenselijk 

wordt geacht door de coalitie. In het huidige 

coalitieakkoord is afgesproken de voorbereidingen te 

treffen voor het bouwen van 2 nieuwe kerncentrales. De 

Maasvlakte is een van de drie wettelijk vergunde locaties 

voor het bouwen van een nieuwe kerncentrale. Als de 

minister de provincie Zuid-Holland vraagt de 

mogelijkheden voor een nieuwe kerncentrale te 

onderzoeken, zullen wij onze medewerking verlenen.

Klimaatverandering tegengaan door het reduceren van de 

CO2-uitstoot is misschien wel de grootste uitdaging van onze 

tijd. De ambitie van D66 is om een klimaatneutraal Nederland 

te realiseren in 2050. Alle zeilen moeten worden bijgezet en 

we kunnen het ons niet veroorloven om bepaalde 

technologieën op voorhand uit te sluiten of achter te stellen. 

De elektrificatie van de industrie en gebouwde omgeving zal 

een grotere elektriciteitsvraag creëren. Een concurrerende 

economie kan niet volledig op wind- en zonne-energie 

draaien, dus andere energiebronnen zijn altijd nodig, blijkt 

bijvoorbeeld uit studies van MIT en Princeton. Ook blijkt uit 

verschillende studies (zie bijvoorbeeld het recente rapport van 

Witteveen + Bos et al.) dat kernenergie een goede aanvulling 

kan zijn als basislast. Ook heeft het wetenschappelijke 

bureau van de EU, de JRC (Joint Research Committee) 

vastgesteld dat kernenergie niet minder veilig of schoon is 

dan hernieuwbare bronnen (het 'do-no-harm- principe). In het 

huidige coalitieakkoord is afgesproken de voorbereidingen te 

treffen voor het bouwen van 2 nieuwe kerncentrales. D66-

minister Rob Jetten is hier druk mee bezig. Het is niet 

verstandig als D66 Zuid-Holland een standpunt over 

kernenergie inneemt dat wellicht het werk van minister Jetten 

kan bemoeilijken in de komende jaren. Bovendien bevat de 

huidige tekst tegenstrijdigheden: Geen kernenergie als dat 

niet nodig is, maar uitsluiten is niet verantwoord. Dan kunnen 

we er beter niets over zeggen.

ontraden

Het voorgesteld amendement is niet in lijn met 

de oorspronkelijk tekst van het 

verkiezingsprogramma. Bovendien is het bestuur 

van mening dat een verkiezingsprogramma niet 

moet voorsorteren op een mogelijk 

coalitieakkoord, daarom ontraden wij dit 

amendement.

73
Versterking 

'elektriciteitsnet versnellen'

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant

Toevoegen van nieuwe 

tekst
873

Versterking elektriciteitsnet versnellen: Met netbeheerders 

en gemeenten gaan wij aan tafel voor een gezamenlijk 

actieplan om netverzwaring te versnellen. De focus ligt op 

versimpeling en stroomlijning van procedures.

Een belangrijke knelpunt in de energietransitie ontbreekt nog: 

versnelling van de netverzwaring. Daarom het voorstel om het 

actiepunt toe te voegen.

overnemen

Het bestuur vindt de versnelling van de 

netverzwaring een goede toevoeging aan het 

verkiezingsprogramma.

74

Alleen een warmtenet als 

dit de energierekening 

drukt.

Huub Halsema Huub Halsema
Toevoegen van nieuwe 

tekst
901

Bij aansluiten op het warmtenet prioriteit geven aan 

wijken met een lagere sociaaleconomische status. Zo 

besparen we in de portemonnee daar waar dat het 

hardste nodig is. 

Bij aansluiten op het warmtenet prioriteit geven aan 

wijken met een lagere sociaaleconomische status, in de 

gevallen waar dit tot een lagere energierekening leidt. Zo 

besparen we in de portemonnee daar waar dat het 

hardste nodig is

Een warmtenet is niet altijd de goedkoopste optie. Dit 

amendement voorkomt het streven om in wijken met een 

lagere sociaal-economische status altijd voor een warmtenet 

te kiezen.

overnemen

Dit idee is ontstaan om de consument te 

beschermen, zodat de prijs nooit boven de 

kosten van het alternatief (aardgas) uitstijgt. Bij 

aansluiten op het warmtenet prioriteit geven aan 

wijken met een lagere sociaaleconomische 

status, in de gevallen waar dit tot een lagere 

energierekening leidt, vindt het bestuur een 

goede aanvulling op het verkiezingsprogramma.

.

75
Geef alle pandeigenaren 

een isolatieprikkel
Huub Halsema Huub Halsema Wijzigen van de tekst 904 t/m 905

Lobbyen bij het Rijk om de prijs voor warmtenet los 

te koppelen van de gasprijs. Dan betalen de 

consumenten weer een eerlijke prijs voor de 

gebruikte energie.

Lobbyen bij het Rijk om de prijs voor warmtenet los te 

koppelen van de gasprijs, en om verhuurders altijd een 

deel van de energierekening te laten betalen. Dan betalen 

de consumenten een eerlijker prijs voor energie, en krijgt 

de pandeigenaar een prikkel om te isoleren.

De warmteprijs is van oudsher gekoppeld aan de gasprijs. 

Met alternatieve warmtebronnen is dit achterhaald. Daarnaast 

is het voor o.a. corporatiewoningen zo dat de pandeigenaar 

niet de pijn voelt van een slecht geïsoleerde woning. Dit 

amendement strekt ertoe om ook die tweede systeemfout te 

herstellen.

overnemen

In de Warmtewet staat opgenomen dat de prijs 

voor warmte via het warmtenet niet hoger mag 

zijn dan de kosten voor aardgas (de kosten voor 

de cv-ketel en de gasprijs). Dit idee is ontstaan 

om de consument te beschermen, zodat de prijs 

nooit boven de kosten van het alternatief 

(aardgas) uitstijgt. De Minister wil de prijs voor 

gebruik van stadswarmte eveneens loskoppelen 

van de sterk gestegen aardgasprijs, want 

stadswarmte is slechts deels afkomstig van gas. 

76

Een representatieve 

provincie

Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
978

Een representatieve provincie. We vinden het belangrijk 

dat de bestuurlijke en ambtelijke organisatie een 

weerspiegeling vormt van de inwoners van de Provincie 

Zuid-Holland

Het is belangrijk dat inwoners zich herkennen in de mensen 

door wie ze vertegenwoordigd worden. Diversiteit in 

organisaties leidt verder ook tot betere oplossingen voor de 

verschillende problemen, waarmee inwoners geconfronteerd 

worden. Diversiteit zie je wel terug op de lagere functies 

binnen de provincie, maar niet op de hogere schalen, binnen 

het bestuur of besturen van partnerorganisaties.

overnemen

Het bestuur erkent dat het belangrijk is dat 

inwoners zich herkennen in de mensen door wie 

ze vertegenwoordigd worden. Dit amendement is 

een goede toevoeging aan het 

verkiezingsprogramma.

77 racisme en discriminatie
Jane Arifa 

Badoella
Jane Arifa Badoella

Toevoegen van nieuwe 

tekst
992

Meldpunt Racisme en Discriminatie. In de provincie Zuid-

Holland is er geen ruimte voor racisme en discriminatie. 

We willen daarom ook een meldpunt voor racisme en 

discriminatie op provinciaal niveau.

Dit bestaat nu al bij de gemeenten maar nog niet bij de 

provincie. Als inwoners met de provincie Zuid-Holland of met 

provinciale stakeholders te maken hebben en hierbij racisme 

of discriminatie ervaren, moeten zij de mogelijkheid hebben 

om hier melding van te kunnen maken.

overnemen

Het bestuur vindt het belangrijk dat een ieder die 

te maken heeft met racisme of discriminatie een 

goede mogelijkheid hebben om dit te melden. 

Dit amendement is daarom een goede 

toevoeging van het verkiezingsprogramma.

78

Social return on investment 

is altijd onderdeel van de 

aanbestedingen

Leontine 

Vreeke
Leontine Vreeke

Toevoegen van nieuwe 

tekst
1035

Hierbij zal er gekeken worden naar SROI, social return on 

investment. Deze bedraagt minimaal 5% van de 

opdrachtsom. Dit betekent dat de opdrachtnemer voor het 

vervullen van de opdracht moet kijken of het mogelijk is 

om mensen die een ww uitkering of sociale dienst 

uitkering hebben, in te zetten voor het vervullen van de 

opdracht.  Bij gelijke geschikheid zal de voorkeur gaan 

naar een bedrijf uit de provincie.

SROI zorgt ervoor dat publieke gelden, terug vloeien naar de 

maatschappij. Het dwingt opdrachtnemers om na te denken 

over hoe zij hun opdracht op een sociale manier kunnen 

invullen.

overnemen

Dit amendement dwingt opdrachtnemers om na 

te denken over hoe zij hun opdracht op een 

sociale manier kunnen invullen. Het bestuur vindt 

dit een goede toevoeging op het 

verkiezingsprogramma.

79
Digitale eisen bij 

aanbestedingen

Mathijs 

Veenkant
Mathijs Veenkant

Toevoegen van nieuwe 

tekst
1036

Data-eisen bij aanbestedingen: Bij aanbestedingen met 

een digitale component, zoals platformbedrijven voor 

deelmobiliteit of smart city-oplossingen, stellen wij eisen 

aan het datadelen. De provincie moet voor haar 

beleidsdoeleinden toegang krijgen tot de data die private 

partijen vergaren in de publieke ruimte. Denk aan data die 

relevant is voor verduurzamingsbeleid.

Data die in de publieke ruimte vergaard worden moeten 

beschikbaar komen voor publieke doeleinden.
overnemen

Goede aanvulling, ook in het verlengde van het 

amendement over platformbedrijven.


